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Budgetnotat nr. 14 

 

 

Registrering af beskyttet natur 

 

Thomas Malthesen Hiorth, Socialistisk Folkeparti, har stillet følgende spørgsmål 

vedrørende Budget 2025 til administrationen: 

 

” I de seneste budgetaftaler, er der på SF's initiativ, på den ene eller anden måde 

blevet afsat 0,5 mio kr., til registrering af tilstanden på de mange beskyttede 

naturtyper vi har i kommunen. Noget som er en bunden opgave jf. "Aftalen om et 

bedre grundlag for beskyttelse af værdifuld dansk natur", indgået mellem KL og 

Miljøministeriet i 2015. 

 

I den forbindelse vil jeg gerne vide, om det fortsat er relevant at afsætte 0,5 mio kr. i 

budget 2025 til denne opgave? 

 

Desuden vil jeg også gerne vide, om der permanent bør afsættes dette beløb til 

løbende naturregistrering?” 

 

Naturregistrering er en vigtig og nødvendig opgave for at kunne levere hurtig og 

effektiv sagsbehandling. Indtil nu er naturregistrering primært foregået hos de store 

lodsejere efter forudgående aftale og det har fungeret fint. Hvis der f.eks. skal 

gennemføres vådområde projekter (grøn trepart), så vil det kunne fremme et projekt 

hvis naturregistrering allerede er gennemført og der ikke skal bruges en feltsæson på 

det. Men i store engområder er der ofte mange lodsejere og en frivillig forudgående 

aftale vil være en uforholdsmæssig arbejdskrævende opgave. Fortsat naturregistrering 

vil derfor skulle ske alene ved orienteringsbrev på forhånd.  

 

Det vil være en fordel at fortsætte naturregistrering. Naturregistrering kan også gives 

som et årsværk til driften i stedet for anlægsbevilling.    

 

En vigtig parameter i naturregistreringen som er kommet i fokus de seneste år er 

”Bilag 4 arter”, dvs. flagermus, firben, vandsalamander og andre beskyttede arter. 

Klagenævn er begyndt at hjemsende sager, hvis der ikke på forhånd er foretaget en 

registrering af bilag 4 arter. Det er en udfordring i planlægning af f.eks. bolig- og 

erhvervsområder og har på det seneste forsinket planer, fordi der først skulle 

gennemføres bilag 4 art registrering. Bilag 4 art registrering er tidskrævende i forhold 

til naturregistrering fordi vejledningen beskriver, at arterne skal kortlægges flere 

gange på en sæson og i bestemte perioder.  

 

Det vil typisk være en opgave som et konsulentfirma vil varetage, da Kommunen ikke 

selv har kompetencerne.  
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https://www.altinget.dk/artikel/flere-kommuner-naar-ikke-naturmaal-de-blev-stillet-for-ti-aar-siden-der-er-ingen-undskyldninger
https://www.altinget.dk/artikel/flere-kommuner-naar-ikke-naturmaal-de-blev-stillet-for-ti-aar-siden-der-er-ingen-undskyldninger
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Det vil være en klar anbefaling af afsætte et beløb til registrering af bilag 4 arter i 

Kalundborg Kommune, således at udviklingen kan tage hensyn til de bilag 4 arter som 

findes i området i forvejen og så bolig og erhvervsudviklingen ikke bliver forsinket. 

 


